
Høringssvar til den kontinentale gruppe SJD.  

Skave 18. oktober 2022 

 

Hvad vil vi gerne med vores prøver? I aktivgruppen Viborg havde vi inviteret til et møde d. 8. 

August hvor der var en tilslutning på 25 deltagere.  

Her debatterede vi bl.a. hvad vi laver hunde til? 90% hvalpe gik til jægerne og 10% måske højt sagt 

går til hundesportsfolk.  

Derfor skal der laves hunde til den almene jæger. som ønsker lydige letførlige hunde der kan 

anvendes i mose, skov og krat. Som der kan apportere på land og i vand og spore anskudt vildt der 

om nødvendigt kan affange dette. 

Hertil kommer det, at det må være meget relevant at afholde prøver som understøtter disse 

egenskaber og behov.   

Markprøver:  

Prøver i forrået?: skulle disse helt fjernes, især med fokus på udsætning af fugle til disse prøver, 

hvor det ofte er koldt og vådt i foråret.  

- Sløjf marts og April - brug i stedet september, oktober og evt. november til alle 

markprøver.  

- Det giver ikke mening at kunne give CACIT i foråret, hvor der ikke nedlægges fugle. Det 

skulle gerne minde så meget om jagtlige prøver.   

- Skal VK gøres mere jagtlig, hvor der tilføjes efterskudsarbejde med. Som kunne være ræve 

eller gåse slæb.  

 

- Skal hunde afprøves over længere tid? Evt. 1 times afprøvning i ”marken” som kan være i 

Jagt relateret områder.  

- Her kunne det være tilladt med enkeltsøg, i tætte trænger, efter skøn fra dommeren, for at 

bedre kunne overskue situationen. 

Pointsystem: Her var der stor opbagning til pointsystem indføres i markprøvebedømmelsen. Som 

kunne være et bevis for opnået resultat på prøven, så man ikke tog hjem med et nul. 

- Giver en mere ”positiv” feedback.  

- Det ville give et bedre billede af hundene i forhold til udvælgelsen, til avl fordi der her kan 

Sammenlignes stærke/svage sider.  

 

 



Begynderklasse: 

- Indførsel af begynder klasse for at komme ”videre” og som skal bestås for at komme videre 

i åbenklasse 

- Kan øge niveauet på hundene der kommer i åben og brugsklasse  

- Skal der være et max. Antal prøveforsøg til at kunne komme videre. Såvel app. Schwiss og 

mark??  

- Vil øge niveauet på hundene der kommer på prøverne.  

 

Fuldbrugsprøver:  

- Adgangskrav? Skal der være max antal prøver at deltage på pr. hund?  

- Det skal ikke være tilladt at bytte and på vandet.  

- Tilmelding til fuldbrugsprøve kunne være: 1 deadline: alle kan melde sig til på ÈN prøve. 2. 

deadline: fri for alle at melde sig til.  

- Hvis der kan findes erstatning skal det være okay at kunne tage pladsen der er betalt for. 

Hvis ikke betaler første tilmeldte. 

- Lightversoin af fulbrugsprøve kunne være udvidet appo. + schweiss-spor på samme dag.  

Nye prøver: 

her vil det være en god idé at få VJP og HZP ind da disse allerede eksistere og giver en lige 

bedømmelse af alle kontinentale racer og vi dermed kan sammenligne med andre internationale 

hunde der ligeledes har været på disse prøver.  

Her kunne Jet 1 og 2 samt AT/UT udgå for at få plads til de ”nye” prøver som køre i mange andre 

lande.  

 

På vegne af Aktivgruppen Viborg  

Jakob Røjkjær  

 


